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פרשת דברים

להוכיח הזולת בנועם, מתוך אהבה ובאופן 
נעים ומכובד !

נלמד מהפסוק: "אלה הדברים אשר דיבר משה אל כל ישראל" (פרק א-א)
המקום  לפני  שהכעיסו  המקומות  כל  כאן  ומנה  תוכחות,  דברי  שהן  לפי  רש"י:  וכתב 
בהן. לפיכך סתם את הדברים והזכירן ברמז מפני כבודן של ישראל. וכתב השל"ה הק' 
(בתוכחת מוסר): כשהוכיח [משה] בדברי מוסר סיפר מעלתם "הבו לכם אנשים חכמים 
נבונים וידועים"... הוא על דרך הפסוק "אל תוכח לץ פן ישנאך הוכח לחכם ויאהבך". 
ישנאך  אז  כי  גרוע,  אתה  וכך  כך  לו  תאמר  אל  אחד,  את  להוכיח  רוצה  כשאתה  הענין, 
ולא ישמע לדבריך, וזהו שנאמר "אל תוכח לץ" - שלא תוכיח אותו דרך זלזול לומר לץ 
אתה, רק אדרבה תאמר לו, חכם אתה, ואם כן, חרפה היא לאיש כמוך לעשות כה וכה. 
זהו "הוכח לחכם" כלומר: תעשנו לך לחכם, אז יאהבך וישמע לקול דבריך ויקבל מוסר".
בדרשות מהר"ם שיף מבאר כיצד הוכיח משה רבינו את ישראל, ממנו נלמד 
היאך צריכה להיות דרך התוכחה באופן שלא לבייש את מי שמוכיחים אותו. הנה 
מדגיש הפסוק שמשה רבינו דיבר אל "כל" ישראל, שכלל את כולם בתוכחתו 
למרות שלא כולם עברו אותה עבירה. "כי המוכיח את חברו שלא יבוייש" - כותב 
המהר"ם שיף - "מצינו בספרים שלא יוכיח אותו החוטא לבדו כדי שלא לביישו, 

רק לכלול כולם כמ"ש למה תריבון אלי כולכם פשעתם בי".
עמיתך"  את  תוכיח  "הוכיח  הפסוק  את  שיף  המהר"ם  מבאר  זה  בעיקרון 
ללמדינו שאם תרצה להוכיח אדם, אזי תוכיח את עמיתך ממש, הוא עמיתך 
בתורה ובמצוות שהוא צדיק גמור ואז "לא תשא עליו חטא" - שלא תבייש את 

מי שהדברים אמורים ומכוונים אליו.
במעם לועז (אבות) מובא שהמוכיח את הבריות זוכה למעלות גדולות ונשגבות, 
כמו זו שהקב"ה גוזר גזירה והוא בכוחו לבטלה. ואמרו בזוה"ק אילו ידעו הבריות 
שאדם  וכשם  מחייהם.  יותר  המוכיחים  אחרי  רודפים  היו  המוכיח  של  מעלתו 
משתדל למנוע כל נזק מידידיו, כך חייב למונעם מן החטא. ואם תוכחתו לשם 
שמים, הרי דברים היוצאים מן הלב נכנסים אל הלב. וזה אם תוכחתו לשם 
שמים ולטובת חברו, ולא כשיש לו שום פניה ח"ו או שהוא עצמו אינו מקיים.

הוא שאמרו חז"ל על הפסוק "וחכמת המסכן בזויה ודבריו אינם נשמעים", 
שאם החכם מסכן ודל מאותה חכמה ומאותם דברים שהוא אומר, והוא רוצה 

להוכיח אחרים על אותה החכמה, הרי חכמתו בזויה ודבריו אינם נשמעים.
בפתיחת ירחי כלה (תשמ"ג) פתח רבינו הגרא"מ שך זצ"ל ואמר: "לא קל לדבר 
אך אסור להחשות! אומרים חז"ל (במד"ר דברים-א): עד שלא זכה משה לתורה 
כתוב בו "לא איש דברים אנכי". כיון שזכה לתורה התחיל לדבר שנאמר "אלה 

הדברים אשר דיבר משה".
והביאור הוא, כי קודם מתן תורה לא היה משה רבינו מחוייב להשמיע את 
דברו. אבל משנתנה תורה, חייב לומר ואינו  יכול לפטור עצמו. כך בתקופתינו, 
כל מי שיכול להאיר ולהבהיר את העירפול והבילבול השוררים כיום, חייב לעשות 

זאת ואינו רשאי לפטור עצמו.
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"תפקידי להעיר ולהוכיח..."
דרכו של הצדיק רבי הלל מקאלמיא זצ"ל היתה 

בכל  מצוה.  וביטול  פגם  כל  על  ישראל  את  להוכיח 
מקום בדק את הפירצות הצריכות תיקון, ועורר לתקן 

את הטעון תיקון.
פעם ביקר בביתו של יהודי, ומיד בעומדו על מפתן הבית 
העיר לבעל הבית על ה"מזוזה", שאינה קבועה בגובה הנכון 

עפ"י ההלכה שהוא השליש העליון של הפתח.
כשנכנס פנימה, העיר לו על כך שלא הניח נגד הפתח 
לחורבן  זכר  מסוייד  שאינו  אמה  על  אמה  של  שיעור 
על  לו  העיר  בבית  שהותו  זמן  כל  במשך  וכך  הבית, 

ענינים שונים.
בצאתו לדרכו שאל אותו בעל הבית: "רבי נכבד! הרי 
לפני זמן-מה ביקר אצלי רבי פלוני והוא לא העיר לי 
כלל על ענינים אלו ומדוע אתם מעירים לי על כל צעד 

ושעל?"
השיב לו רבי הלל: "מצאנו בתורה שהיו במצרים שתי 
"שפרה"  חז"ל  ודרשו  ופועה,  שפרה  לישראל,  מיילדות 
שמשפרת הולד ו"פועה", שמדברת לולד. כך ישנן שני דרכים 
שתפקידו  "שפרה"  בבחינת  שהוא  יש  הצדיקים,  בעבודת 
לשפר כל דבר ולומר שהוא טוב, ויש שהוא בבחינת "פועה" 

שתפקידו לדבר ולהעיר על כל דבר הטעון תיקון.

הפטיר רבי הלל: "אני תפקידי להיות "פועה" ולהעיר 
להיות  תפקידו  ההוא  הרבי  ואילו  ישראל,  את  ולעורר 

עפ"י "רשומים בשמך""שפרה"...
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להוכיח ולחזק את הבאים...
הצדיק רבי ישראל אבוחצירה - הבבא סאלי זצ"ל, 

היה מרבה להוכיח את הבאים לבקרו, לזרזם ולחזקם 
בקיום המצוות. לעיתים היה מתנה את ברכתו ותפלתו 
אחת  בתיקון  או  כראוי  לקיימה  אחת  מצוה  בקבלת 

המדות.
שמעתה  לי  תבטיח  "אם  פניו:  למקבלי  אומר  היה 
להתפלל  מבטיח  אני  גם  מסויימת,  מצוה  על  תקפיד 

בבא סאליכבקשתך".



לברך את רעהו באהבה ומכל 
הלב!

אבותיכם  אלוקי  "ה'  מהפסוק:  נלמד 
ויברך  פעמים  אלף  ככם  עליכם  יוסף 

אתכם" (פרק א-יא)
לברכתנו...  קצבה  נותן  אתה  לו  אמרו  רש"י:  וכתב 
אמר להם, זו משלי היא, אבל הוא יברך אתכם כאשר 
דיבר לכם. וכתב השל"ה הק': מצאתי כתוב בקונטרסי 
ובמילוי  ש-ד-י.  א-ל  בגימטריא  'משה'  האריז"ל: 
הרי  משלי.  זהו   - 'אלף'  בגימטריא  עולה  אותיותיו 
בשמו.  שנכלל  מה  בכל  נפשו,  ובכל  לבבו  בכל  שברכם 
כך ראוי לאדם לאהוב את ישראל בגופו ונפשו ומאודו. 
עכ"ל. וכן מצינו בנוסח ברכת כהנים: "וציונו לברך את 
עמו ישראל באהבה" כי ברכה בכוונה ובלב שלם, היא 

רק זו הבאה מתוך אהבה.
איש  משה  ברך  אשר  הברכה  "וזאת  הפסוק  על 
כתב  לג-א)  (דברים  ישראל"  בני  את  האלוקים 
איש  כי  מתקיימת,  ברכתו  כי  "להגיד  הרמב"ן: 

האלוקים היה, ותפלת ישרים רצונו".
ובפסיקתא דר"כ אמרו חז"ל: הרבה ברכו ברכות 
ברכה  הייתה  ולא  בדורו  ואחד  אחד  כל  ראשונים 
מעולה בכולם כברכותיו של משה. ובמדרש תנחומא 
(ויחי) אמרו: "אמר הקב"ה, לשעבר הייתי צריך לברך 
את בריותי וכו' מכאן ואילך יהיו הכהנים והצדיקים 

מברכים אתכם".
הגרי"ל דיסקין זצ"ל סבר שכל אדם "לפום דרגא 
דיליה", אם עושה את תפקידו שלו בעבודת ה' לפי 
מדרגתו - תהיה אשר תהיה - בשלימות האפשרית, 

אזי ראויה ברכתו שתתקיים!
וכפי שאירע למעשה, כאשר אדם ביקש להתברך 
אצלו, שלחו להתברך אצל הסנדלר רבי ניסן שוסטר 
ז"ל... תמה האיש: כלום אין ברכתו של הרב נשמעת 

יותר מברכתו של הסנדלר?!
כך  אנו  "רואים  בנועם:  דיסקין  הרב  לו  השיב 
אומנא  אבא  על  שמספרת  כא:)  (תענית  בגמרא 
ברכת  אליו  משגרים  והיו  דם],  מקיז  [שהיה 
שלום מן השמים בכל יום... ואילו לאביי, מגדולי 
האמוראים, שיגרו שלום רק בכל ערב שבת. חלשה 
יכול  אינך  השמים:  מן  לו  אמרו  אביי.  של  דעתו 
לעשות כמעשיו. ומה היו מעשיו של אבא אומנא? 
היה קובע תור לגברים לחוד ולנשים לחוד. וכשהיה 
עליו להקיז דם מזרוען של הנשים, לא היה עליהן 
לגלות את זרוע, אלא היו עוטות מעפורת והיה נקב 

שדרכו היה מקיז דם".
מלמדת אותנו הגמרא, שכל אדם נתבע לפי דרגתו, 
ואותו מקיז דם הגיע לשלימות במדרגתו שלו. "כך גם 
רבי ניסן הסנדלר" - הפטיר הגרי"ל דיסקין - "מלבד 
מה שמקדיש עתים לתורה, שמעתי שאינו לוקח מדה 
מן הנשים המבקשות שיתפור להן נעלים. אלא מעיף 
הוא מבט בנעליים הבלויות שלהם, ותופר מנעלים 
דבר  מכוונת,  המדה  אין  ואם  אומדן.  לפי  חדשים 
הקורא תכופות, חוזר ותופר הוא מנעלים אחרים... 
עד שהמנעלים מתאימים. הנהגה כזו היא בבחינת 

הנהגת אבא אומנא, וראויה ברכתו שתתקיים!"
תהי  "אל  ז)  (ברכות  בגמרא  חז"ל  דברי  ידועים 
ברכת הדיוט קלה בעיניך". אמר על כך הגאון רבי 
להחשב  יכול  אחד  כל  לא  זצ"ל:  קרייזווירט  חיים 
"הדיוט". שכן הדיוט הוא יהודי כשר, אמנם אינו 
צדיק ואינו תלמיד חכם אבל גם לא עבריין. משא"כ 

כל מי שהוא עבריין הרי גרוע הוא מהדיוט.

 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

"ברכתך חשובה ביותר..."
נוה  שכונת  רב  (שהיה  זצ"ל  קופשיץ  הכהן  אברהם  רבי  הגאון  סיפר 

צבי): באחד הביקורים שקיימתי עם הורי בביתו של הסבא הגאון רבי יוסף 
חיים זוננפלד זצ"ל שהיה ממוקם בשכונת בתי מחסה בעיר העתיקה, חשתי 

התרגשות מיוחדת לקראת הביקור הייתי אז ילד קטן כבן ארבע.
נכנסנו לביתו של הסבא הגדול. הורי שוחחו עם הסבא. כאשר סיימנו את 
הביקור ופנינו לצאת מהבית, פנה אלי הסבא ואמר לי: "אברהמל'ה, הלא 
הנך כהן! ברכתך חשובה ביותר, כמו שנצטווינו בתורה. "ברכני נא בברכה 

המשולשת בתורה..."
ברגע הראשון חשתי מבוכה קלה. ידעתי כבר שהסבא הנו אישיות חשובה 
בארץ מי אנוכי הקטן שארהיב עוז לברך את גדול הדור? אולם הסבא 

הרכין את ראשו לעברי כאומר לי שוב: "ברכני"!
פרשתי את שתי כפות ידי הזעירות על גבי הכיפה הגדולה שעיטרה אותו 
ופצחתי בברכת "יברכך השם"... כשסיימתי את הברכה באמירת "וישם לך 

שלום" השתפכה נהרה על פני הסבא, הוא נשק לי במצחי".
הלמות עמלים

 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

ו, 

ברכת השם...
משגיח ישיבת "תורה אור", מפורסם בשמו הגה"צ רבי זיידל אפשטיין 

זצ"ל ואולם כשנכנס לבריתו של אברהם אבינו נקרא שמו בישראל "אברהם 
יעקב". מדוע, א"כ, מכונה "זיידל", על כך במעשה שלפנינו:

הוריו של רבי זיידל אפשטיין היו שרויים בצרה גדולה. מלבד בת אחת, 
נפטרו  להם  שנולדו  מילדיהם  תשעה  בחיים.  ילדיהם  שיתקיימו  זכו  לא 
בינקותם ממחלות ילדות, והם העתירו בתפלה ובתחנונים להשי"ת שיתן להם 

עוד זרע קודש של קיימא.
מעיירתם  ונסעו  עמוק,  לב  שברון  מתוך  הזוג  בני  קמו  הימים  באחד 
(סקידל פלך - גרודנא) לעיר אושמינא מקום מגוריו של הצדיק רבי מרדכי 
שהתקיימו.  וברכותיו  בתפלותיו  בצידקותו,  נתפרסם  אשר  זצ"ל,  סלונימער 
הם נכנסו אל הקודש פנימה ותינו בפניו את צרתם וצערם על כך שאין 

ילדיהם מתקיימים רח"ל.
 בירכם רבי מרדכי והוסיף כי אם ישמרו את שלושת הענינים שיאמר 
להם יתקיים בעז"ה בנם הבא בחיים ואף יאריך ימיו עלי אדמות. שלושת 
הענינים שעליהם להקפיד עד הגיעו של הילד לגיל שש שנים, הם: א) מלבד 
השם שיקראו לו בעת הברית, עליהם לכנות אותו בשם "זיידל". ב) ילבישו 

רק בבגדי פשתן לבנים. ג) שלא יוציאוהו מביתו.
הסכימו ההורים לתנאים האלו וחזרו לביתם בתקוה ובציפיה כי יתקיימו 
דבריו של הצדיק ויזכו לבן זרע של קיימא. ואכן, בערב ר"ח תמוז תרס"ח 
"אברהם  רבתה השמחה בביתם בהולדת בנם, אשר נקרא שמו בישראל 
יעקב". ובד בבד, כפי שנתבקשו החלו לקרותו בכינוי "זיידל". שם אשר דבק 

בו כל ימיו ונותר עד עולם.
לאחר שחלפו שש שנים והילד יכול היה לצאת מהבית, נסעו עמו הוריו 
לימים  וברכותיו.  תפלותו  על  לו  להודות  מרדכי  לרבי  ונכנסו  לאושמנא, 
כאשר ביקש רבו הגאון רבי שמעון שקאפ זצ"ל לעטרו בסמיכת חכמים, 
הזכירו בשמו ובכינויו, וכך כתב: "יקירי המצויין בערכו הרב חריף ובקי 

מוה"ר אברהם יעקב המכונה זיידל עפשטיין נ"י".
הלמות עמלים - ח"ב

ם
,

לברך מכל הלב...
כ"ק האדמו"ר מלוקווע-וולברוז' זצ"ל, בהיותו כהן לא חס על כבודו 

ובריאותו, והיה רץ במסירות נפש לברך יהודים. תוך שאומר לאנשים שניסו 
להניאו מכך: "יהודים זקוקים לברכה, כיצד אני יכול לכבוש את הברכה 

שהקב"ה נתן לי לברך יהודים?"
הוא טילטל עצמו לעיירות ומושבים שהזמינו אותו לברך יהודים. כשהיה 
פותח בברכת הכהנים המסורית, היה מברך בדביקות ובאהבת ישראל שאין 

לשער.
'לברך את עמו ישראל  היה נוהג לומר תדיר: "בברכת כהנים אומרים, 
באהבה'. צריך שזה יהיה עם כל הלב". מעמד ברכת כהנים שהיה נוהג לברך 
בכל המקומות שהופיע, בהם אירועים ציבוריים גדולים, ייחרט בלבותיהם 
של רבבות בני ישראל. כשהיו מודים לו על ברכותיו היה אומר בענוותנותו: 

"אני בסך הכל עושה את המוטל עלי לברך יהודים"...
מתוך מאמר



לאור זאת - מוסיף רבי 
חיים - אימתי זוכה אדם 
להיות לכל הפחות "הדיוט" 
לברכותיו?  מקום  שיש 
הכיפורים  יום  אחרי  מיד 
שנמחלים לו עונותיו. ומכיון 
אדם  שכל  נמצא,  שכך, 
שנמחלו עוונותיו ושוב אינו 
עבריין, הרי ברכותיו "ברכת 

הדיוט" ויכולים להועיל.
"חתן"  כל  גם  לפי"ז 

הדיוט"  "ברכת  לברך  יכול 
"חתן  חז"ל  אמרו  שהרי 
מוחלין לו על כל עוונותיו". 
ואיתא ב"דגל מחנה אפרים" 
שמחילת עוונותיו של החתן 
הנלווים  "לכל  גם  היא 

עליו". 
וא"כ, מסיק רבי חיים, כל 
החתן  בשמחת  ששותף  מי 
על  "הנלוים  בבחינת  שהוא 
עוונות  מחילת  לו  יש  החתן" 
ויכול לברך "ברכת הדיוט"...

בי 
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"האם יודע גם לברך?"
סיפר המוהל רבי יוסף דוד וייסברג זצ"ל: כאשר התגורר כ"ק האדמו"ר רבי אהרן מבעלז זצ"ל 

בתל אביב, הגיע למעונו אדם המוני היישר מרחובה של עיר ודרש בתוקף: "אני חייב להכנס לרבי!~" 
הגבאי ר"ש פויגל ניסה להרגיעו: "יש תור תחכה כמו כולם! לכל אחד כאן יש משהו דחוף..." אבל 

הוא המשיך לצעוק ולא שעה לדברי הגבאי.
ואז נפתחה הדלת ודמותו של הרבי נראתה בפתח: "מה קרה פה?" ביקש לדעת. "מישהו קילל 

אותי" - התפרץ האיש בקריאה נואשת. "מי זה?" שאל הרבי. השיב האיש: "הרבי לא מכיר אותו".
התענין הרבי ושאל: "האם הוא יהודי שיודע גם לברך?" ומשנענה בשלילה, אמר לו הרבי: "א"כ, 

מתוך ספר "המוהל"ממה אתה חושש? מי שלא יודע לברך, גם לקלל אינו יודע"...
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..

ט

"צדיק גוזר"...
באחד הימים הסיע אדם את הגרי"ש אלישיב זצ"ל במכוניתו. הרב אלישיב הודה לו ובירך 

אותו ואת כל משפחתו. אמר לו הנהג: "אין לי ילדים כבר שתים עשרה שנה". שאלו: "האם ניסית 
עצות"? והלה השיב: "לא! החלטנו שאנו מתחזקים באמונה ובטחון ומאמינים באמונה שלימה שמה 

שהקב"ה יעשה, זה הטוב בשבילנו ומקבלם זאת באהבה"...
אמר הרב אלישיב: "בכ"ז צריך לעשות השתדלות"! השיב הלה: "נכון! אבל זו ההשתדלות שלנו 

להתחזק באמונה" וכו'.
משהגיעו לבית, ירד הרב אלישיב מהרכב והחל לפסוע לכיוון ביתו. לפתע הסתובב, בירכו והבטיח לו כי בזאת 

הלמות עמלים - ח"בהשנה יזכה לבן. ואכן ברכתו התקיימה ולתקופת השנה נולד לו בנו יחידו...

ולא  בצדק,  דין  בעלי  לשפוט 
וקירוב  אהבה  אותות  להראות 

לאחד מהם על פני חברו !
נלמד מהפסוק: "לא תכירו פנים במשפט... 

לא תגורו מפני איש" (פרק א-יז)
 - במשפט"  פנים  תכירו  "לא  בגמרא:  חז"ל  ודרשו   
אוהבך]  הוא  אם  [רש"י:  תכירהו  לא  אומר  יהודה  רבי 
ר' אלעזר אומר לא תנכרהו [רש"י: אם הוא שונאך לא 

תעשה לו כנכרי לחייבו] (סנהדרין ז:).
מלמדת אותנו התורה, שאף אם כוונת הדיינים 
להטיב עם העני והמסכן, חומלים הם עליו ואומרים 
בליבם לסייע לו ולזכותו בדין "שהרי עני הוא ועל 
חברו העשיר מצוה לפרנסו"... אעפי"כ מוזהרים הם 
והיושר!  האמת  כפי  לדון  אלא  כן,  לעשות  שלא 

הוא שנאמר "כקטן כגדול תשמעון"... שלא תעדיפו 
את אחד מבעלי הדין על פני חברו בגלל עוניו או 

עושרו, אלא שניהם ישוו בעיניכם.
 - עה"ת  (בחידושיו  סופר  החתם  אומר  והיה 
קדושים) כי לענין זה רמז הכתוב "לא תעשו עוול 
התר  תורו  על  כלומר:  יט-טו).  (ויקרא  במשפט" 
את  כדין  שלא  ולזכות  עול"  "לעשות  לעצמכם 

המסכן באיצטלא של "משפט צדק".
הכר  לחכמים  אלה  "גם  (כד-כג)  במשלי  נאמר 
פנים במשפט בל טוב". ופירש המאירי:  גם אלה 
הדברים הם לימוד לחכמים "הכר פנים במשפט בל 
את  לכבד  במשפט,  פנים  להכיר  טוב  שאין  טוב" 

האחד יותר מבעל דינו.
ותמה הגר"א זצ"ל בפירושו (שם): איזה חכמה מיוחדת 
לומדים  רבן  בית  של  שתינוקות  דבר  זו,  בידיעה  יש 

בתורה בפירוש: "לא תכירו פנים במשפט"?!
אלא הכוונה - מבאר הגר"א - שכאשר יכירו פנים 
טוב"  "בל  והיינו  העולם  מן  הטוב  יופסק  במשפט 
וכדברי חז"ל: "משרבו מכירי פנים במשפט בטלה עול 
מלכות שמים ונתנו עליהם עול מלכי אומות העולם" 

ובזה נפסק הטוב.
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"כקטן כגדול תשמעון"...
כל ימיו השתמט הגאון רבי משה קליערס זצ"ל (אב"}ד טבריה) לפסוק הלכה 
בדיני ממונות, הוא לא הסכים להזדקק אלא לבוררות בעלמא מפני אימת הדין.

פעם אחת נסתבבו הדברים שנאלץ לפסוק פסק דין תורה, בדין ודברים 
כספי בן חברת פיק"א ובין תובעת אלמנה. בסופו של הדין פסק את הדיון 
לחובתה של חברת פיק"א, והאלמנה זכתה בדין. לאחר הפסק התהלך רבי 

משה בחוסר מנוחה במשך שבועות אחדים, אולי שגה בהכרעתו.
ביקש מאן דהו להרגיעו ואמר לו: בכל מקרה חברת פיק"א לא תידלדל 
מנכסיה בגלל התשלום שחוייבה, ואילו התובעת היא אלמנה עניה מרודה 

ומצוה לפרנס אותה...
הזדעזע רבי משה: "מה הנך סח? הלא נאמר "לא תכירו פנים במשפט כי 
המשפט לאלוקים הוא"! והוסיף, כי זה יותר משבועיים נדדה שנתו בלילות 

מרביצי תורה מעולם החסידותבגלל אותו פסק דין.

פו 
 

 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
 
 
 

פו
"לא תכירו פנים"...

דין תורה סבוך בין שני אנשים מכובדים נערך בעיר ווילחוביץ, בענין 
ירושה בסכום גדול. במושב הבית דין ישב הדיין המקומי ואליו הצטרפו עוד 
שני דיינים שהגיעו מחוץ לעיר, חלפו כבר מספר חודשים אך בעלי הדין משני 

הצדדים עדיין לא הצליחו להתפשר ביניהם ולהגיע לעמק השווה.
שנתבקש  זצ"ל  חיים  האמרי  בעל  האדמו"ר  כ"ק  לעיר  הגיע  הימים  באחד 
להכנס לעובי הקורה ולסייע לדיינים להכריע בפסק הדין. ישב האמרי חיים 
עם הדיינים מספר לילות על המדוכה. והנה בוקר אחד בשעה שנכנס האמרי 
חיים לבית המדרש לתפלת השחר, פנה אליו הטוען של אחד הצדדים ולחש 
באזנו: "כבוד הרב, צריך להתחשב בגביר פלוני שאני מייצג אותו, הרי הוא 

יהודי נכבד"...
לשמע דבריו החוויר הרבי וגער בו בתקיפות: "הכי כך אתה סובר? הלא 
בתורתינו הקדושה כתוב "לא תכירו פנים במשפט"... אף לא מפני גביר פלוני, 

אינני מסכים לשמוע מלים כגון אלו".
גערתו זו של האמרי חיים נתפרסמה בכל העיר ופני הגביר הושחרו בעיני 
הבריות. הוא ירד מרום מעמדו ונאות להתפשר. ותוך זמן קצר ביותר, הצליח 

האמרי חיים להוציא פסק דין שהיה מקובל על שני הצדדים.
מאור החיים



את הסיפור הבא סיפרה הרבנית מ. עמור שתחי' - בתו של 
הראשון לציון רבי מרדכי אליהו זצ"ל.

בהיותה קטנה, נהג הרב לקבל קהל בבית. מייד אחרי שהוא 
היה חוזר מהתפילה, היו באים אנשים, ועד השעה שהוא היה 

הולך לבית-הדין היה מקבל אותם.

זה היה סדר החיים שלהם שמידי בוקר פוקדים אנשים רבים 
את הבית, ומתקבלים עד הדקה האחרונה. או-אז היה מזדרז 
על-מנת  לבית-הדין  בזמן  להגיע  ומקפיד  קטן  משהו  לאכול 
שלא לגרום לאנשים לא טירחא, ולא הוצאות מיותרות בגין 

עיכובים.

כדי  תשע,  בשעה  מסתיימת  הקהל  קבלת  הייתה  יום  מידי 
שמעה  אחד  יום  לבית-הדין.  לכתו  לפני  משהו  לאכול  שיספיק 

הבת צעקות בחדר הקבלה שבו המתינו האנשים...

יצאה לבדוק במה דברים אמורים, והנה היא רואה אישה 
שמתווכחת עם הרב יהודה מוצפי, עוזרו של הרב והאחראי על 
מוצפי  הרב  אך  להיכנס,  ביקשה  האשה  האנשים.  של  התור 
לא  האישה  מחר.  תבואי  ללכת.  כבר  צריך  שהרב  לה  אמר 
הסכימה לוותר: אמרה וחזרה ואמרה שמדובר ב"פיקוח נפש 

של ממש"!

הרב, שכנראה שמע גם את הצעקות וה'היסטריה" בחוץ, יצא 
מן החדר וביקש מהאישה להיכנס.

היא נכנסה מיד.

* * *

מחוץ לחדר יושב הרב מוצפי וסופר את השניות... כמה זמן 
עומד הרב להתעכב? והאם זה "יגנוב" לו את הדקות המועטות 

המוקדשות לארוחת בוקר זריזה?

דקה מצטרפת לדקה ורק כעבור עשר דקות(!) יוצאת האישה 
"אם זה לא  אחריה:  אומר  בעוד הרב  מרוצה,  מהחדר כשהיא 

יסתדר - תוכלי לחזור פעם נוספת".

הרב מוצפי הבין שזהו. ארוחת הבוקר נמוגה בעשן. הרב ייאלץ 
לצאת לבית-הדין בלי לאכול בצורה נורמלית!

"זה באמת היה פיקוח נפש?" התעניין אצל הרב לאחר שהלכה 
האישה לדרכה, והרב כבר התארגן ליציאה.

"לא בדיוק" התנסח הרב בזהירות "אבל זו הייתה שאלה מאוד 
חשובה".

הרב מוצפי הסתקרן... ביקש לדעת מה הייתה השאלה החשובה!

* * *

אז ככה. תחזיקו חזק:

- והיא חוששת שהיא  מזה כמה ימים שהיא לא אוכלת 
עלולה למות. היא באה לשאול את הרב מה לעשות בנידון.

באמת  זה  אז  השאלה  זו  אם  לעצמכם:  חושבים  אתם  בטח 
"פיקוח נפש"!!!

תשובה: מי שלא אוכלת זו לא האישה - אלא החתולה שלה...

והיא הולכת ונחלשת. סכנת  "שביתת רעב",  החתולה הכריזה 
מוות אורבת לפתחה, ועם מי מתייעצים אודות שאלה הרת-גורל 

כמו זו אם לא עם הרב?...

הרב מוצפי לא הצליח להסתיר את חיוכו הרחב ושאל: ומה 
הרב ענה לה?

פירט הרב חלק מהעצות שנתן לה: להחליף לה את האוכל... 
להוציא איתה לטיול התאווררות... וכן על זה הדרך. עם סיום 
הייעוץ אמר לה שאם למרות הכל זה לא יסתדר - תוכל לחזור 

להתייעץ פעם נוספת.

וכאן הבן שואל, עם כל הכבוד לחתולה, בהנחה שיש לנו כבוד 
לחתולים, האם ארוחת הבוקר שלה חשובה מארוחת הבוקר של 

דיין בישראל?!

גם להרב מוצפי זה הציק, והוא שאל: "וזאת השאלה החשובה 
הדין  לבית  וילך  בוקר  ארוחת  היום  יאכל  לא  הרב  שבגללה 

רעב?"

נענה הרב: "זו השאלה הכי חשובה ששאלו אותי היום!"

* * *

מה פשר החידה???

הסביר הרב: "צריך להבין שבשביל האישה הזאת החתולה הוא 
מרכז חייה. אם היא תמות - האשה תהיה בצער גדול. אם היא 

לא אוכלת - האישה במצוקה".

וסיים עם המשפט: "צריך לעזור לכל אחד במקום שלו".

זה לא משפט סיום גרידא, זה תמרור לכל החיים: "צריך לעזור 
לכל אחד במקום שלו".

כולנו יודעים, ולפעמים גם אוהבים, לחלק עצות. אבל הסוד 
הגדול הוא להבין את המקום בו נמצא הזולת, להיכנס יחד אותו 

לסיטואציה, ומשם לנסות לעזור לו.

זה לא קל...

זה לעקור את הנפש שלנו מכל סביבת החשיבה הטבעית שלה, 
ולנטוע אותה בגינה של מישהו אחר - רק כדי לעזור לו.

אבל מה לעשות ש"צריך לעזור לכל אחד - במקום שלו"!

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


